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A múlt év végi eladási hullám után

ismét növekszik a kereslet 
a kötvények iránt

KÖZÉLETI HÍREK
N é m e th  Károly, az Elnöki Ta

nács elnöke táviratban üdvözöl
te Ramaszvami V e n k a ta r a m a n  
köztársasági elnököt India nem ze
ti ünnepe, a köztársaság napja 
alkalmából.

G ró sz  Károly, a M iniszterta
nács elnöke Radzsiv G a n d h i  m i
niszterelnöknek fejezte ki jókí
vánságait.

Ausztrália nem zeti ünnepe al
kalmából Ném eth Károly, az El
nöki Tanács elnöke táviratban  
üdvözölte sir N inian S te p h e n  fő
kormányzót.

Ném eth Károly, az Elnöki Ta
nács elnöke táviratban üdvözölte 
Ram sewak S h a n k a r t ,  Suriname 
új köztársasági elnökét.

M a rja i  Józsefnek, a M iniszter
tanács elnökhelyettesének, keres
kedelm i m iniszternek, a Magyar 
—Kubai Gazdasági és M űszaki- 
Tudományos Együttműködési B i
zottság Magyar Tagozata elnöké

nek a m eghívására hétfőn Buda
pestre érkezett Jósé R á m á n  F er-  
n á n d e z  m iniszterelnök-helyettes, 
a bizottság kubai társelnöke, aki 
küldöttség élén részt vesz a bi
zottság 15. ülésszakán. A vendé
get a Ferihegyi repülőtéren Mar
jai József' fogadta, jelen volt Fa- 
ustino B ea to , a Kubai Köztársa
ság budapesti nagykövete.

Nylkolaj D o lg u sk in n a k , a Leni
ni Komszomol Központi Bizottsá
ga titkárának vezetésével hétfőn  
— a KSZ Központi Bizottságának  
m eghívására — hazánkba ér
kezett a szovjet ifjúsági szövetség  
küldöttsége.

Hétfőn Phenjanban H a rk n e r  
Ottó és Szong Hi C sői külkeres
kedelm i m iniszterhelyettesek alá
írták az 1988. évi magyar—koreai 
árucsere-forgalm i és fizetési jegy
zőkönyvet. Az aláíráson részt vett 
T a ra b a  János, hazánk phenjani 
nagykövete.

Csehák Judit Szolnok megyében
(M T I)  C se h á k  Judit, az MSZMP 

Politikai Bizottságának a tagja, 
szociális és egészségügyi m iniszter 
hétfőn Szolnok m egyébe látoga
tott. Szolnokon a pártszékházban  
S za b ó  István, a m egyei pártbizott
ság első tiktára és M o h á c s i  Ottó 
m egyei tanácselnök fogadta. Cse
hák Judit m eghallgatta Szabó Ist
ván tájékoztatóját a  m egye poli
tikai és gazdasági helyzetéről, va
lam int a társadalm i és gazdasá
gi kibontakozási programból adó
dó helyi tennivalókról.

A Politikai Bizottság tagja ez
után Karéagra utazott, ahol fel
kereste a városi kórházat, majd 
programja Tiszafüreden folytató
dott. A Politikai Bizottság tagja 
felkereste a városnak az idei tan
év kezdetére átadott új taninté
zetét, am ely általános iskolának  
és szakm unkásképzőnek ad he
lyet. Az intézm ény m eglátogatása 
után az iskola épületében városi 
aktívaülést tartottak, ahol Csehák 
Judit tájékoztatót tartott időszerű 
szociális és egészségügyi kérdé
sekről.

Szűrös Mátyás fogadta Fritz Marscht
(M T I)  S zű r ö s  Mátyás, az Or

szággyűlés külügyi bizottságának  
elnöke héftőn fogadta Fritz 
M a rsc h  osztrák politikust, az 
Osztrák—M agyar Egyesület e l
nökét.

A  m egbeszélésen áttekintették  
a jószom szédi magyar—osztrák 
kapcsolatok helyzetét, különös te
kintettel a  társadalm i szervek, 
egyesületek, az em berek' közötti 
kapcsolatok erősítésének lehető
ségeire.

Elmélyültebb együttműködésre 
törekszünk a népfronttal

— jelentette ki Milojko Drulovics 
budapesti sajtótájékoztatóján

(M T I)  A  Jugoszláv Dolgozó 
Nép Szocialista Szövetsége kül
döttségének budapesti látogatása 
alkalm ából hétfőn sajtótájékoz
tatót tartott M ilojko Drulovics, a 
szövetség elnöke, a  delegáció ve
zetője.

A  látogatás első napján, hét
főn a delegáció találkozott P o zs-  
g a y  Im rével, a H azafias Népfront 
Országos Tanácsának főtitkárá
val. M egbeszélésükről szólva a de
legáció vezetője hangsúlyozta: a 
két szervezet közötti együttm űkö
dés hagyom ányosan jó, s' a jövő
ben kevésbé látványos, ám  gya
korlatiasabb párbeszédre törek
szenek és m ég inkább el kívánják  
m élyíteni az együttm űködést. A 
szakem bercsere lehetőségeit fe l
használva, kicserélik tapasztala
taikat például az idős emberek 
társadalm i védelm ével kapcsola
tos kérdésekről. A népfront főtit
kárával folytatott eszm ecserén szó  
volt arról az alapelvről, am it a 
közm egegyezés jelent.

A Dolgozó Nép Szocialista Szö
vetségének m űködésével kapcso
latban kifejtette: különböző v i
lágnézetű, pártállású em bereket 
egyesit, m ozgósit a szövetség, 
am elynek a m unkájában m integy  
350 szervezet, egyesület vesz  
részt. Céljuk, hogy ezeket a szer
vezeteket nagyobb önállóságra 
serkentsék. A  '-szövetség egyrészt 
m int m ozgalom  felö leli a társa
dalm i szervezeteket, m ásfelől ő 
maga is szervezet, s  m integy 12 
m illió  egyéni tagja van. F elvételét 
kérheti a szövetségbe m inden 14 
éven felü li állam polgár, aki e l

fo g a d ja  a szocializm us építésével, 
a föderális berendezkedéssel, az 
el nem  kötelezett külpolitikai te
vékenységgel kapcsolatos a lapel
veket. A tagok szim bolikus ösz- 
szegű tagsági díjat fizetnek, ezért 
a szövetségnek m indig kevés a 
pénze — jegyezte m eg a küldött
ség vezetője..

Kamatprémium, árfolyam-garancia

Megnyugodott a hazai értékpapírpiac
(M T I)  Fokozatosan egyensúlyi 

helyzet alakul ki a hazai kötvény
piacon. A  m últ évben a kereslet 
és a kínálat jelentős ingadozása 
után január első heteiben sta
bilizálódott a helyzet.

M int ism eretes, 1987 szeptem 
berében és októberében a  köt
vénytulajdonosok egy része pénz
zé tette  értékpapírjait. Az eladási 
hullám  csak novemberben, illet
ve decem berben az új, m aga
sabb kam atozású értékpapírok 
m egjelenésével csillapult. Az Or
szágos Takarékpénztár által ki
bocsátott 12 százalékos kötvény
ből eddig 4,5 m illiárd  forint ér
tékben vásárolt a lakosság. A leg
nagyobb kötvénypiacot fenntartó 
Budapest Bank több sikeres ak
ciót hirdetett, am elyek nagym ér
tékben hozzájárultak az értékpa
pírpiac stabilizálásához. Korábban 
kibocsátott kötvényeikre — 30 
fajtára — k a m a tp r é m iu m o t  ve
zettek be, s kialakították az ár
folyam -garanciás értékpapír-vá

sárlást. Ezek hatására jelentősen  
m egnőtt a kötvények kereslete.

A  Budapest Banknál a szám ot
tevően Télduzzadt készletek csök
kennek, de m ég m ost is egym illi- 
árd forint értékű visszavásárolt 
kötvénye van a banknak. Ezek 
olyan értékpapírok, am elyeket 
m ég az előző években bocsátot
tak ki, így állam i garanciával 
rendelkeznek.' A banknál arra 
szám ítanak, hogy keresletük ha
marosan növekedni fog, már csak 
azért is, mert. az év  e lső  hónap
jaiban a vállalatok előrelátható
lag tartózkodnak ,új kötvények ki
bocsátásától. Az OTP sem  kiván  
újabb lakossági értékpapírokat 
forgalomba hozni rövid időn bér 
lül.

Januártól már csak banki ga
ranciával forgalomba hozott ér
tékpapírok kibocsátására van le
hetőség. Az új adórendszer be
vezetésével a kötvények kamatát 
jövedelem adó terheli. Ezt a kibo

csátó fizeti meg, ami m egdrágítja I belül új helyzet állhat elő, teljes 
az értékpapírok útján szerezhető j mértékben elfogynak a bankok 
hiteleket. I - kötvénytartalékai, és az értékpa-

A Budapest' Baknál arra szá- 1 pirók kereslete ism ét meghalad- 
mítanak, hogy néhány hónapon I ja a kínálatot.

A budapesti bolgár kulturális központ

rendszeres színielőadásokat, 
találkozókat, tárlatokat tervez

(M T I)  A budapesti Bolgár Kul
turális é s  Tájékoztató Központ 
rendszeres szinielőadásokat ter
vez a székházban, ahol hetente, 
valam elyik fővárosi társulat egy- 
egy bolgár szerző kamaradarabját 
mutatná be — tájékoztatták az 
újságírókat a központ idei prog
ramjairól tartott sajtókonferen
cián, hétfőn.

Szvetoszlav V a sz ile v  igazgató- 
helyettes elm ondta továbbá, hogy 
előadásokon ism ertetik m eg az 
érdeklődőket a bulgáriai átala
kítás jelenlegi helyzetével, ered
m ényeivel, s  tájékoztatót adnak 
majd a közeljövőben összeülő or
szágos pártértekezletről is. Ün
nepségeket rendeznek Éulgária 
felszabadulásának 110., valam int 
az első bolgár—magyar barátsági 
szerződés aláírásának 40. évfor- |

dulója alkalmából. M egemlékez
nek Pejo J á vo ro n  klasszikus költő 
születésének 110. évfordulójáról 
is. Vendége lesz a központnak 
Alekszandar T e k e l ie v  és Marin 
G o le m in o v  zeneszerző," a Liljana 
és Sztefan D icsen  m űvészházas
pár, valam int Nikolaj E n ro n  zon
goraművész. Az ism ert akadém i
kus, B lagoveszt S ze n d o v  S z á m í
tó g ép  a z  o k ta tá sb a n  cím m el tart 
majd előadást a székházban. 
Portréesten mutatkozik be Maja 
V a p ca ro va  film rendező, Katja 
K a m e n o v a  műfordító, illetve 
Georg! K r u m o v  és Ivan C anev  
író. M árciusban bolgár karikatu
risták alkotásaiból rendeznek ki
állítást. A tervek szerint tárlaton 
mutatják be A g á rd i  Gábor szín
m űvész bolgár ihletésű ikonjait 
is.

Senki nem tudja . . .

Mennyi lesz a múzeumi belépő?
Ha m indennek fölm egy az ára, 

akkor m iért pont a  múzeumi be
lépőké ne m enjen föl? Mi erről a 
M űvelődési M inisztérium  m úzeu
mi osztályának a vélem énye? M i
lyen határozatot hozott a  kérdés
ről a  m inisztérium ?

— Sem m ilyet — feleli dr. I k v a i  
Nándor osztályvezető-helyettes. 
— A  m inisztérium  nem  árm egál
lapító hatóság. A múzeumok v e 
zetői önállóéul dönthetnek. Ha 
em elni akarnak, akkor indokai
kat fe l kell terjeszteni az  Árhi- 
vatalhoz, s  a  h ivatal engedélyez
heti a  változást. Mi csak egy 
ajánlást dolgoztunk £ i ,  amiben  
javasoltuk, a  kiállítás m érete, 
szakm ai színvonala, látogatottsá
ga alapján állapítsák m eg a be
lépti díjat. Sajnos, okozott ném i 
zavart, hogy a z  Árhivatal a z  alap- 
rendelet végrehajtásáról szóló 
határozatát az  Árszabályozás és 
te r m é k fo rg a lm a z á s  cím ű közlöny
ben közölte, ezt a  múzeumokban 
term észetesen nem  olvassák. így  
több gyűjtem ény vezetője  nem  
tudta, hogy előzetesen egyeztetni 
kell a hivatallal. így , ahol em el
tek is az árakon, ott is vissza
vonták e  döntésüket, m ivel nem  
jogszerűen készítették a z t elő. 
Különben a  jelenlegi szabályok  
szerint m árcius 31-ig k e ll beje
lenteni a  változást-az Árhjvatal- 
nak. Van egy olyan érzésem, 
hogy február 25-én m ajd m egje
len ik  egy újabb rendelet, am ely  
mondjuk - júniusig hosszabbítja  
m eg a  határidőt.

— Nálunk egyelőre m inden m a
rad a  régiben — feleli érdeklő
désem re B e r e c z k y  Loránd, a 
Nem zeti G aléria főigazgatója. — 
Viszont tervezzük, hogy emelünk. 
A költségvetési támogatás arra 
elég, hogy kinyissunk. Nekünk 
m inden forint számít. Ha vissza
esne is a  látogatottság, m ég ak
kor is harm inc—negyven száza
lékos bevételnövekedést várunk. 
Sokat írtak m ostanában a  m ú
zeum i belépők árának em elésé- 
rőL Arról, hogy egy négytagú csa
ládnak nyolcvan forint például 
sok. De azt elfelejtik , a  szom bati 
ingyenesség megmaradna és a 
gyerekek féláron jöhetnének.

A  Szépm űvészeti Múzeum köz- 
m űvelődési osztályvezetője, dr. 
S z ir m a i  János, is ném ileg tanács
talan. Egyelőre csak tervezget
nek. Mi lenne ha húsz forintra 
em elnék és a  kedvezm ények jó 
részét m egszüntetnék? Egy másik  
variáció szerint az állandó k iá l
lítások (antik, egyiptom i, régi 
képtár) ingyenes lenne, és csak  
a többi bem utatóért szednének  
pénzt.

— Bár őszintén szólva olyat is 
hallottam , hogy az esetleges több
letbevételeinket elvonnák — m e
séli az osztályvezető. — Ami ér
dekes dolog, m ert tavaly óta ma
radványérdekel tségűek vagyunk. 
Szóval nem  biztos, hogy m egéri. 
K ülönben Is, e lég  sok szempon
tot kell figyelem be venni. Ha 
változik is valam i, csak április e l
sejétől.

(désl)

Dr. Szakács Józsefei az óbudai temetőben 
helyezik őrük nyugalomra

Tegnapi számunkban röviden  
hirt adtunk dr. S za k á c s  József 
adventista lelkésznek, a Magyar- 
országi Szabadegyházak Tanácsa 
elnökének, országgyűlési képvi
selőnek, a Hazafias Népfront Bu
dapesti B izottsága elnöksége és az 
Országos Béketanács tagjának 
élete 58. évében bekövetkezett 
váratlan elhunytáról. A köztiszte
letben álló  szem élyiség temetése 
február 5-én, pénteken 12 órakor 
lesz az Óbudai temetőben, közli 
gyászjelentésében a Magyarorszá
gi Szabadegyházak Tanácsa, a H. 
N. A dventista Egyház, a Magyar 
Országgyűlés, a Hazafias Népfront 
Országos Tanácsa és az Országos 
Béketanács. .

♦
1930. fe b r u á r  2 0 -á n  s z ü le te t t  

N y írp a zo n y b a n . A  g im n á z iu m o t  
N y íre g y h á zá n , lelkészt ta n u lm á 
n y a it  B u d a p e s te n  v é g e z te . 1950- 
tő l 1961-ig a z  o rszá g  különböző 
a d v e n t is ta  g y ü le k e z e te ib e n  le l
k é s z k é n t  d o lg o zo tt. E g yh á zve ze tő i  
fe la d a to k a t  1961 ó ta  lá to tt  e l, a 
M a g ya ro rszá g i H. N . A d v e n tis ta  
E g yh á z e ln ö k é v é  1911-ben v á 
la sz to ttá k . A  kilenc ta g eg y h á za t  
tö m ö r ítő  M a g y a ro rszá g i S za b a d -  
e g y h á za k  T a n á c sá n a k  1980-tól 
v o lt  e ln ö k e . A  S za b a d e g y h á za k  
T a n á c sa  L e lk é s z k é p z ő  I n té z e té n e k

a k t i v  ta n á ra k é n t,  m a jd  Ig a zg a tó -  
ta n á c s á n a k  elnökeként c sa k n e m  
k é t  é v t iz e d e n  k e r e s z tü l  a z  o k ta 
tá sb a n  is  k a m a to z ta tta  k iv á ló  
teo ló g ia i fe lk é s z ü lts é g é t.

M u n k á ssá g a  so rá n  k ö v e tk e z e 
te s e n  te v é k e n y k e d e t t  a  sza b a d -  
e g y h á z a k  é s  a z  á lla m  k ö z ö t t  k i 
a la k u l t  jó  viszony é rd e k é b e n .  
E g yh á za  é s  a  s za b a d e g y h á za k  ja 
v á t  s zo lg á lv a , a  va llá so s  és n e m  
v a llá so s  e m b e r e k  e g y ü t tm ű k ö d é 
sé n e k  fe j le s z té s é r e , a  szo c ia lis ta  
n e m z e t i  e g ység  e rő s íté s é n e k  e lő 
m o zd ítá sá ra  tö r e k e d e t t .“

A k t í v  k ö z é le t i  te v é k e n y s é g é v e l,  
a s z ö v e tsé g i  p o l i t ik a  m e l le t t i  e l
k ö te le z e t t  á llá s fo g la lá sá v a l, a 
szo c iá lis  k é r d é s e k  iránti érzé
kenységével n a g y  t e k in té ly n e k  és 
t i s z te le tn e k  ö rv e n d e tt.  T e v é k e n y  
r é s z tv e v ő je  v o lt  a  h a za i és n e m 
z e tk ö z i  b é k e m o zg a lo m n a k , s  több 
fo n to s  k ö zé le ti  fu n k c ió t  lá to tt  el. 
E g y h á z i é s  tá r sa d a lm i t e v é k e n y 
sé g é t s zá m o s  k i tü n te té s s e l  is m e r 
t é k  el.

J e le n tő s  s z e r e p e t  v á lla lt  a  sza 
b a d e g y h á za k  kiterjedt n e m z e tk ö 
z i  k a p c s o la ta in a k  é p íté s é b e n  és 
to v á b b fe jle s z té s é b e n  is. S z e m é 
ly é t  n a g y  m e g b e c sü lé s  övezte a 
ta g e g y h á za k  n e m z e tk ö z i  e g yh á z i  
v ilá g s z e r v e z e te in e k  . vezetői és 
i rá n y ító  te s tü le té i  részérő l.

„A KÁRPÁT-MEDENCÉBEN ÉLŐ 
MAGYARSÁG A MAGYAR NEMZET RÉSZE”

Szűrös Mátyás válaszai a rádióban.
Hétfő este  a K ossu th ’adó „Rá

diónapló" műsorában S zű rö s  Má
tyás, az  MSZMP Központi Bizott
ságának titkára válaszolt a  hall
gatók nemzetközi témájú kérdé
seire.* A telefonok Szüntelenül 
csengtek; ez jelezte a  rendkívül 
széles skálájú érdeklődést.

A több m in t m ásfél órás mű
sor a  világ mai helyzetének az 
átfogó értékelésével kezdődött. 
Nagy kérdéscsoport foglalkozott 
a szocialista országok átalakítási 
folyamatával, am elyek között 
Szűrös ' Mátyás m egem lítette: 
Csehszlovákiát komoly kihívások 
érték; a  legfontosabban, az  ipari 
fejlettség tekintetében veszített 
korábbi pozíciójából. A Cseh
szlovák Kommunista Párt politi
kája a  folyamatosság biztositásá- 
ra épül — mondotta —, de fontos, 
hogy m ind erőteljesebben hang
súlyozzák és a gyakorlatban pró
bálják m egvalósítani az új m eg
közelítést. Gyors és radikális át
alakítás egyelőre nem  várható, 
hiszen több beidegződésen kell 
változtatni.

Igen nagy csoportban tették fel 
a hallgatók a kérdést, milyen 
Románia ‘mai helyzete a közel
múltban tartott pártkonferencia 
után. Szűrös Mátyás erre vála
szolva kiemelte, hogy a  román 
párt nehéz időszakban tartotta 
meg konferenciáját Erre m utat
nak egyebek között a  brassói ese
mények is. „Mi — tette hozzá 
—. egy prosperáló, boldoguló 
szomszédos Romániával vagyunk 
érdekeltek.”

A romániai magyar kisebbség 
helyzetét érintő kérdéscsoportról 
Szűrös Mátyás a  következőket je 
lentette ki:

„Ez kényes és bonyolult kér
dés. Mi bajt keverni nem  aka
runk, inkább segítő szándékkal 
szólunk róla. Az elm últ három  
esztendőre visszatekintve egyér
telm űvé válik a  következtetés: 
korlátozott eszközeinket is figye
lem be véve, a ‘magyar politika el
határozott törekvése volt és ma
radt, hogy a határainkon túli m a
gyarok sorsáért elvszerűen, kö
vetkezetesen föllépjen. Egyértel
műen le  kell szögeznünk, hogy a  
határainkon kívül élő magyar 
nem zetiség, főleg a  K árpát-m e
dencében é lő  magyarság a  m a
gyar nem zet részét képezi. Jog
gal elvárhatják, hogy Magyaror
szág m inden körülm ények között 
felelősséget érezzen érettük és 
kellő  határozottsággal szóvá te
gye hátrányos m egkülönbözteté
süket. Nemzetközi kapcsolatai 
alakításában is tekintettel legyen  
rájuk, érvényesítse az ő érdekei
ket is.”

Szűrös Mátyás példaként em lí
tette ebben a  tekintetben a Ju
goszláviában, Csehszlovákiában, 
a Szovjetunióban és Ausztriában  
élő  magyarok helyzetét, majd így 
folytatta:

„Román barátainkban is tuda
tosítani akarjuk szándékaink  

. tisztességes voltát." Ezután hosz- 
szan idézte Sütő Andrást, aki 
hangsúlyozta, hogy ab  egyenjogú
ság ne redukálódhassák néhány 
általános em beri jogra, hanem  a 
kollektív jogokra is terjedjen ki. 
Szóvá tette itt a z  iskolát, az anya- 
nyelv használatát, a normális 
kapcsolattartást saját nem zeté
vel, hogy ez a nem zetiség valóban 
a híd szerepét tölthesse be.

„Az anyanem zet számára — 
em elte ki Szűrös Mátyás — ter

m észetesen elem i követelm ény, 
hogy a jogok és feltételek m eg
terem téséért kétoldalú csatorná
kon a leghatározottabban fellép
jen. Bárm ilyen alaptalan vádas
kodásokat fogalm azzanak is meg, 
bárhogyan harsogják is a bel- 
ügyekbe való beavatkozást, elv
társaink, barátaink és partnere
ink egyaránt tudják, hogy hazánk 
tiszteletben tartja a nem zetközi 
dokum entum okban is rögzített 
normákat és rendelkezéseket. 
Szocialista e lve in k  és nyíltságunk  
okán szívós következetességgel 
kell tevékenykednünk azért, hogy 
a magyarság részét képező m a
gyar nem zetiségűek egyenjogúan  
vehessenek részt annak az or
szágnak a felvirágoztatásában, 
amelynek állam polgárai. A román  
politika ebben m ég nem  kíván  
igazán partner lenni. Ezt tapasz
taljuk, és hogy ez m ásképpen le
gyen, és a magyar—rom án v i
szonyban is előre tudjunk lépni, 
nem kívánjuk a r kétoldalú  kap
csolatokon kívülálló tényezők  
közbenjárását. Igénybe vesszük  
viszont m indazokat a politikai, 
gazdasági, kulturális és tájékoz
tatási lehetőségeinket, am elyek  
kizárólagosan a M agyar Népköz- 
társaság szuverenitása alá tartoz
nak. Határozott m eggyőződésünk, 
hogy' ez, a kapcsolatok szélesíté 
sére irányuló, korrekt, h ív  m a
gatartás szolgálja igazán a m a
gyar és román nép érdekeit.” 

Szűrös M átyás végül azokra a  
kérdésekre felelt, am elyek szóvá  
tették: m i igaz azokból a h írek
ből, hogy január e leje óta a m a
gyar hatóságok m integy 200 m a
gyar nem zetiségű román állam 
polgárt kiutasítottak? Szűrös Má
tyás m egem lítette, hogy e bonyo
lult kérdéskörrel összefüggésben  
jogszabályaink m ég nincsenek, de 
a politika teljes m értékben leh e
tővé teszi, hogy intézm ényes je l
leggel és törvényesen Magyaror
szágon maradhassanak. Eljárásuk 
— m ondotta — teljesen  term észe
tes, hiszen a m agyarságukban sér
tett em berek vagy egyáltalán a 
Sértettek kihez is fordulhatnának  
máshoz, m int a M agyar Népköz- 
társasághoz, hiszen csak egy Ma
gyarország van a világon. Ez nem  
vonatkozik azokra, akik m egélhe
tési okokból vagy illegálisan szán
dékoznak elhagyni országukat: 
kormányunk m indig tartja magát 
a kétoldalú m egállapodásokhoz és 
a nemzetközi normákhoz. Sajná
latos azonban — tette hozzá —, 
hogy e  fontos állásfoglalás k i
m unkálásáig rosszul értelm ezhe
tő és a  kedélyeket is borzoló in
tézkedésekre is sor kerülhetett. 
„A leghatározottabban hangsúlyo
zom azonban, hogy senki ellen  
nem  kívánunk hatóságilag fe llép 
ni, az ilyesmi távol áll az illetékes 
magyar szervektől, nem  felel m eg 
a valóságnak. Senkit sem kény
szerítünk az ország elhagyására.” 
Ezt követően Szűrös Mátyás le 
szögezte, hogy a magyar értelm i
ségnek és más rétegeknek érdeke, 
hogy ottmaradjon ősei földjén, ne 
települjön át, s főképpen ne szó
ródjék szét a világban. A felada
tuk az lehet, hogy az anyanem
zet és m ás népek határozott tá
mogatását m aguk mögött tudva, 
erősítsék magyarságuk tudatát 
szűkebb környezetükben, ha kell, 
fölem eljék szavukat a jogsérté
sek ellen, hogy a magyar nem ze
tiség önmaga lehessen.”

-----  A N A P ----------------------------------
Miniszter a barlangban

Olvasom, hogy környezetvédelmi miniszterünk megláto
gatta a barlangban a Baradla kutatóexpedíciót. Határozot
tan rokonszenves jelenet. Valóban: ha az ipari miniszter 
gyárat látogat, a, mezőgazdasági miniszter krumpliföldeken 
gyalogol — hová kirándulhatna a vizek s a környezetvéde
lem feje?

Ha lenne minisztere a történelemnek, munkalátogatást 
tehetne valamikor a honfoglalás idején, a nyolcszázas évek 
végén s az ezredik esztendő táján, a helyszínen tanulmá
nyozni, hogy miképp illeszkedtünk be Európába, hogyan 
zárkóztunk föl a fejlettebb nyugati államokhoz; a művelődé
si miniszter megbízásából fölkereshetné Mátyás udvarát, ta
pasztalatcserére — elvégre érdemes lenne végre kifürkészni, 
miből telt akkoriban a festőknek, kódexíróknak, műépíté
szeknek, szobrászoknak, könyvkereskedőknek, ötvösöknek 
bő állami dotációra. Továbbá: nem tudom pontosan, kit 
kellene kiküldenie a kormánynak reformáció és ellenrefor
máció alapos tanulmányozására — noha persze jól tudom, 
ebből nem sokat okulna a reform (és ellenreform), még 
csak párhuzam sem vonható. . .  Ezzel szemben a múlt szá
zad végé valóban figyelmet érdemelne: hitelpolitika, ipari 
forradalom, tőkebehozatal, építkezés, útépítés és egyebek 
szempontjából.

No persze a barlang sem rossz. Jó mélyen fekszik, tehát 
ott is rejtőzhetnek érdekes tanulságok. Olvasom, hogy az 
expedíció tagjainak elromlott a biológiai órájuk; 24 helyett 
26—27 órányit tart egy „nap” odalent. Lehet, hogy új reform
ötlet van születőben ott lent? A 3X9 órás nap? Avagy a 
6+3+18 órás?

Én már azzal is megelégszem, ha ott lent még tiszta a  le
vegő.

DIURNUS


